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Pontica 2016 

La Sesiunea internaţională a Muzeului de Istorie Naţională şi Arheologie din 
Constanţa Pontica 2016 - Istorie şi arheologie în spafiul vest pontic, ajunsă la ediţia a 
XLIX-a, au participat între 6 şi 8 octombrie 2016 aproape 90 de arheologi, cercetători, 
muzeografi, profesori din ţară şi de peste hotare (Bulgaria, Franţa, Marea Britanie). 

La deschiderea oficială a sesiunii, care s-a desfăşurat în Aula "Adrian Rădulescu", 
Traian Cliante, directorul Muzeului de Istorie Naţională şi Arheologie Constanţa (MINAC) 
a adresat un mesaj de bun venit participanţilor. După discursul directorului, a luat cuvântul 
Gocha Tsetskhladze, care a citit comunicarea One swallow does nota summer make: one 
early Greek pottery /rom the Black Sea and precolonial contacts, apoi Alexandru Bamea 
a vorbit despre monumentul triumfal de la Adamclisi şi Columna lui Traian, iar Virgil 
Mihăilescu-Bîrliba despre jocuri în Dacia. 

După ora 13, în sala "Ovidiana" s-au desfăşurat lansări de carte: anuarul Pontica, 
volumul 48-49 (2015-2016), Moesica et Christiana: studies in honour of Pro.fessor 
Alexandru Barnea editată de Adriana Panaite, Romeo Cîrjan şi Carol Căpiţă, Monede 
bizantine descoperite în mediul rural din nordul Dobrogei, secolele VJJ-XV de Gheorghe 
Mănucu-Adameşteanu. 

Această sesiune anuală de comunicări ştiinţifice are ca obiectiv fundamental 
valorificarea descoperirilor arheologice din Dobrogea. Sesiunea a fost organizată în cinci 
secţii: preistorie, arheologie greco-romană, medievală, numismatică şi modemă

contemporană, care şi-au desfăşurat programul în diferite săli ale muzeului. 
Secţia de preistorie a avut ca moderatori pe arheologii Stănică Pandrea, Done 

Şerbănescu, Neculai Bolohan şi Adina Boroneanţ, iar secţia de arheologie greco-romană 
(cea mai numeroasă) pe arheologii Alexandru Barnea, Ovidiu Ţentea, Alexandru Avram, 
Victor Cojocaru, Zeno Karl Pinter şi Florin Topoleanu. Secţiile medievală (cea mai 
restrânsă) şi numismatică au fost moderate de cercetătorii Radu Ştefan Vergatti, Oana 
Damian, respectiv de Emanuel Petac, Gabriel Talmaţki, Eugen Nicolae şi Gabriel 
Custurea. 

Secţia modernă-contemporană şi-a desfăşurat activităţile în sala "Independenţei". 
În ziua de joi, 6 octombrie 2016, orele 16-20, sesiunea a fost moderată de către Emanuel 
Plopeanu, decanul Facultăţii de Istorie şi Ştiinţe Politice "Ovidius", secretară fiind 
muzeografa Andreea Andrei. Moderatorul a menţionat motivele absenţei unor referenţi -
Georgiana Ţăranu, Cosmin Popa şi Florin Stan -· şi a propus participanţilor prezentarea 
r~forntclor şi apoi discutarcci lor. 

Prima comunicare, Imagini din timpul Primului Ră::.boi Mondial în Dobrogea 
reali::.ate de tmpele de ocupaţie, a fost prezentată de către Radu Ştefan Cornescu. Autorul 
a expus, cu ajutorul retroproiectorului. numeroase fotografii. multe fiind transpuse pe cărţi 
poştale din anii 1916-1918. Majoritatea acestor ilustrate sunt germane. câteva bulgăreşti, 
foarte puţine ruseşti şi româneşti, fiindcă batalioanele germane aveau fotograf propriu şi o 
tipografie ambulantă. Fotografiile erau realizate cu scopuri propagandistice, dar şi pentru 
uzul militarilor, care puteau astfel trimite la familiile lor imagini cu ei, cu împrejurimile 
frontului. Subsemnata am prezentat studiul Societatea Ortodoxâ Naţională a Femeilor 
Române şi iniţiativele ei pontice, în care am evidenţiat iniţiative educative şi social
culturale ale unor feministe din Constanţa. Sulina şi Odessa în anii interbelici. Um1ătoarea 
comunicare, "Comitetul Timocean" şi '"Societatea Culturală Timoc '", stâlpi ai 
românismului la sud de Dunăre a fost susţinută de Robert Stănciugel. Apoi, Adrian 
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Alexandru Herţa a prezentat studiul Fundamentele ideologice ale unei inovaţii juridice 
revoluţionare. Construcţia Legii Electorale italiene Acerbo (/923), prin care a explicat 
atributele definitorii ale Legii Acerbo, una dintre cele dintâi legi iniţiate de cabinetul lui 
Benito Mussolini. Un studiu interesant, organizat şi foarte bine prezentat de către autor, 
Daniel Valentin Citirigă, purtător de cuvânt al Universităţii "Ovidius", a fost Sărbătoarea 
Restauraţiei, intelectualii şi cultul personalităţii regelui Carol al II-iea. Referentul a 
argumentat obiectivul studiului: analiza adulaţiei intelectualilor pentru regele Carol al 11-
lea, sursele - publicaţii importante ale epocii: cotidianul România, Revista Fundaţiilor 
Regale - şi momentul simbolic ales: I O iunie 1940, Ziua Restauraţiei. Daniel Citirigă a 
evidenţiat şi a citat fragmente din poezii şi alte opere apologetice ale lui Octavian Goga, 
Camil Petrescu, Ionel Teodoreanu, Vasile Voiculescu, a analizat motivaţia pro-carlistă a 
unor savanţi precum George Călinescu, Petre Comamescu, Eugen Lovinescu. Un alt studiu 
interesant, Povestea unui interviu controversat. Mircea Eliade în dialog cu Adrian 
Păunescu a fost prezentat de Gabriel Stelian Manea, asistent la Universitatea "Ovidius". 
Acesta a analizat o iniţiativă a regimului comunist din România de a influenţa personalităţi 
ale exilului românesc, de exemplu pe Mircea Eliade. Un plan al puterii comuniste din ţara 
noastră urmărea ca anumiţi scriitori români fideli regimului să solicite un interviu care să 
fie publicat în presa autohtonă. Cu această misiune au fost însărcinaţi Marin Sorescu, 
Eugen Barbu, Ovidiu Cotruş şi Adrian Păunescu. Cel mai controversat interviu, prin felul 
în care a fost contorsionat şi răstălmăcit, a fost realizat de Adrian Păunescu şi a fost publicat 
în 1972. 

Au urmat discuţii, întrebări şi răspunsuri cu privire la referatele prezentate. Seara 
s-a încheiat printr-un dineu oferit de organizatori la MINAC. 

În ziua următoare, între orele 9-13, s-a desfăşurat a doua parte a sesiunii, 
moderator al secţiei modeme-contemporane fiind Lavinia Dumitraşcu, iar secretar Oana 
Grigoruţă, ambele muzeografe la MINAC. S-au făcut unele schimbări în ordinea 
comunicărilor, determinate de unele probleme ale referenţilor. 

Sesiunea a fost deschisă de Giuseppe Cossuto, cercetător italian, care s-a străduit 
să prezinte în limba română referatul Betwen Libraries and Tribes: The Tatars in the Jan 
Potocki 's "Voyage dans Ies Steppes d 'Astrakhan et du Caucase ". Autorul a evidenţiat 
unele aspecte etnice particulare şi sursele istorice analizate, dar din cauza dificultăţilor 
lingvistice expunerea sa a fost greu de înţeles. Constantin Cheramidoglu, consilier superior 
la Arhivele Naţionale Constanţa, a prezentat studiul Octombrie 1916 - Căderea Constanţei 

în opinia publică internaţională. Autorul a evidenţiat faptul că s-a inspirat, în special, din 
presa franceză şi germană. fiind interesat de imaginea, implicaţiile şi urmările căderii 
oraşului Constanţa. La 9/22 octombrie 1916 oraşul Constanţa, părăsit de o mare parte din 
locuitorii săi, a intrat sub ocupaţia Puterilor Centrale, trupele Antantei (române, ruse, sârbe) 
fiind înfrânte. Mulţi ziarişti constatau însemnătatea redusă a portului Constanţa în contextul 
închiderii strâmtorilor, deşi centralii susţineau că prin ocuparea acestei zone au tăiat calea 
aprovizionării din Rusia. Alţii însă demonstrau că aprovizionarea se făcea mai uşor pe la 
Iaşi sau Reni-Galaţi. Pentru germani, ocuparea Constanţei era un succes militar şi strategic, 
iar pentru bulgari era o chestiune de orgoliu naţional, un pas mare spre realizarea idealului 
Bulgariei Mari. Următorul referent, Alexandru Porţeanu a suferit un accident şi a lipsit de 
la sesiune, iar Constantin Cheramidoglu a citit introducerea lucrării sale La Centenarul 
Primului Război Mondial. Fazele istorice ale luptelor armate pentru Reîntregirea Ţării 
(/916-1944). Cercetătoarea Mioara Ioniţă a citit rezumatul studiului său O eroină a 
halatelor albe din Primul Război Mondial - Coletta Lahovary Plagiano şi a comentat 
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fotografiile expuse prin retroproiector. Cercetătoarea a prezentat activitatea de infirmieră 
voluntară a Colettei Lahovary Plagiano, o nepoată a doctorului Nicolae Kretzulescu, 
membră a Crucii Roşii din România, a Societăţii Orfanilor din Război, doamnă de onoare 
a Principesei-Reginei Elena. După intrarea României în război, a fost numită şefii a Echipei 
sanitare nr. 6 "Regina Maria", apoi a trenului sanitar nr. 9 cu care a plecat pe front. Mioara 
Ioniţă a prezentat şi exemplificat prin fotografii activitatea Colettei Lahovary Plagiano, 
statornică şi devotată, la Spitalul de contagioşi de la Căiuţi, jud. Bacău, în condiţiile 

izbucnirii epidemiei de tifos exantematic şi febră recurentă. Pentru munca şi eforturile sale 
constante şi perseverente, Coletta Lahovary Plagiano a primit numeroase decoraţii şi 

medalioane româneşti şi franceze, care n-au salvat-o însă de persecuţiile comuniste, ea 
fiind deposedată de casă, murind în lipsuri şi sărăcie. Delia Cornea, muzeograf şi 
responsabil proiecte în cadrul MINAC, a prezentat referatul Contribuţii la cunoaşterea 
Mişcării de rezistenţă anticomunistă din Dobrogea - documente, hărţi şi fotografii din 
Arhiva CNSAS, oferind participanţilor spre analiză imagini video şi diverse copii ale 
documentelor selectate (acte personale, hărţi, fotografii). A evidenţiat mişcarea 

anticomunistă din Dobrogea a grupurilor "Regionala Mare" şi "Haiducii Dobrogei" în anii 
1949-1952. Următorul referat prezentat a fost N. Ş. Mircea şi voiajele sale transatlantice, 
elaborat de Mariana Păvăloiu şi Gabriel-Ioan Moise. Autoarea a evidenţiat faptul că nava
şcoală Mircea a efectuat trei traversade atlantice, în anii 1976, 2004 şi 2009, iar la ultimele 
două a participat şi coautorul referatului, în calitate de comandant secund, apoi de 
comandant. Ligia Dima, conservator expert în cadrul Institutului de Cercetări Eco-Muzeale 
"Gavrilă Simion" din Tulcea, a prezentat comunicarea Raport expertiză privind lucrările 
edilitare efectuate până în anul 1916 la bisericile din localităţile Parcheş şi Traian.judeţul 
Tulcea. Autoarea a adus şi un exemplar din Raportul expertiză, diverse fotografii expuse 
cu retroproiectorul. A analizat documente oficiale emise în anul 1916 de către autorităţile 
locale şi păstrate la arhive, cu privire la situaţia Bisericii Sf. Apostoli din localitatea Parcheş 
şi Biserica cu hramul Sf. Parascheva din comuna Traian, judeţul Tulcea. A prezentat 
etapele construirii bisericilor, de la iniţiativa din 1897 şi până la finalizarea lucrărilor în 
1916. Un referat foarte bine argumentat a fost susţinut de Angela Pop, intitulat Inginer 
Cincinal Sfinţescu. Planul de sistematizare a oraşului Bazargic (1929-/937). Referenta a 
menţionat că în anii interbelici oraşul Bazargic, capitala judeţului Caliacra, era o localitate 
de mărime medie. În 1928, s-a apelat la inginerul Cincinal Sfinţescu pentru realizarea unui 
plan de sistematizare a oraşului, la care a lucrat în anii I 929-1939, la finalizare fiind 
imposibil de aplicat în contextul vremurilor. Inginerul a susţinut posibilitatea dezvoltării 
economice a oraşului prin realizarea unor obiective. precum construirea unui nou sistem 
de aprovizionare cu apă, modernizarea celor două gări şi construirea aeroportului local, 
amenajarea râului Bazargic ş. a. Moderatoarea sesiunii, Lavinia Dumitraşcu a prezentat 
referatul Constantin ?ariano ·- om politic conservator şi agricultor modern al Dobrogei. 
Autoarea a subliniat calităţile lui Constantin Pariano, care a contribuit la modernizarea 
agriculturii şi creşterii animalelor, ferma sa devenind un model naţional. A fost iniţiatorul 
aducerii apei de Dunăre la Constanţa, autor al unor lucrări de referinţă pentru Dobrogea. 
Constantin Pariano s-a implicat şi în politică, contribuind la întemeierea Partidului 
Conservator. El a fost ales preşedinte al Consiliului Judeţean din Constanţa, prefect, 
senator al Partidului Conservator. Ultimul referent a fost tânăra muzeografă Oana 
Grigoruţă, care a susţinut referatul Măsuri adoptate de România î11 perioada interbelică 
privind repartizarea vaselor comerciale capturate. Autoarea a menţionat că, în timpul 
Primului Război Mondial, pentru a-şi proteja interesele, România a adoptat în grabă 
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legislaţia internaţională ce reglementa prizele maritime. Dar procedurile erau de durată, iar 
armatorii şi societăţile comerciale au făcut presiuni pentru preluarea în folosinţă a vaselor 
până la definitivarea lucrărilor instanţelor de prize. Vasele erau avariate şi degradate de 
război, trebuiau întreţinute, deci se impunea repartizarea lor către cei interesaţi. 

Diverse întrebări şi răspunsuri au fost formulate pe parcursul sesiunii, la final fiind 
înregistrate doar câteva comentarii generale. 

Sesiunea ştiinţifică internaţională Pontica 2016 s-a încheiat pe 8 octombrie cu o 
excursie de documentare la Histria. 

Monica Negru 

Sesiunea comemorativă Gemenii Lapedatu - Istorie şi finanţe 

În Aula Academiei Române, la 12 octombrie 2016, s-a desfăşurat sesiunea 
comemorativă de comunicări ştiinţifice consacrată împlinirii a 140 de ani de la naşterea 
fraţilor gemeni Alexandru şi Ion Lapedatu. 

Audienţa a fost numeroasă, la sesiune participând membrii ai Academiei, 
numeroşi specialişti şi istorici renumiţi, precum Şerban Papacostea, Georgeta Filitti, Ioan 
Drăgan, directorul Arhivelor Naţionale, şi mulţi alţii. 

Sesiunea a fost condusă de către academicianul Dan Berindei, care, în discursul 
său inaugural, a prezentat etapele educative ale fraţilor Lapedatu, a subliniat că Alexandru 
Lapedatu a fost un membru foarte activ al Academiei. Totodată, Dan Berindei a transmis 
mulţumiri lui Ioan Opriş, pentru eforturile depuse la organizarea acestei sesiuni 
comemorative. 

După încheierea discursului, academicianul a menţionat absenţa lui Mugur 
Isărescu, guvernatorul Băncii Naţionale a României şi prezentarea studiului său de către 
Dan Suciu. purtătorul de cuvânt al acestei instituţii. D. Suciu a dat citire studiului elaborat 
de Mugur Isărescu: Jon Lapedatu şi Banca Naţională a României, care evidenţia copilăria 
grea a gemenilor Alexandru şi Ion Lapedatu (s-au născut la 14 septembrie 1876), în 
contextul morţii tatălui lor, Ioan Al. Lapedatu, reputat profesor de limbi clasice în Braşov, 
când fiii aveau numai un an. Depăşind problemele financiare, mama gemenilor le-a 
asigurat educaţia şi formarea profesională, devenind unul istoric - Alexandru - iar celălalt 
economist - Ion. Mugur Isărescu a subliniat în studiul său, educaţia şi activitatea de 
economist a lui Ion Lapedatu, care a fost ales şi director al BNR, deputat, senator, ministru 
de Finanţe. În anul 1944, Ion Lapedatu a devenit al XIV-iea Guvernator al BNR şi a 
sprijinit eforturile României din perioada celui de-al Doilea Război Mondial. După război, 
ca şi fratele său, a avut de suportat prigoana dictaturii comuniste, fiind eliminat din toate 
funcţiile deţinute, deposedat de toate bunurile sale şi murind bolnav în 1951. 

În continuarea sesiunii, Dan Berindei a menţionat lipsa unui alt referent, Nicolae 
Endroiu, şi a dat cuvântul academicianului Răzvan Theodorescu, care şi el a adus 
mulţumiri lui Ioan Opriş pentru realizarea acestei sesiuni şi a prezentat studiul: Alexandru 
Lapedatu şi monumentele noastre istorice. Răzvan Theodorescu a reliefat perioada 
studiilor lui Alexandru Lapedatu, a evidenţiat cu exemple eforturile sale pentru cercetarea, 
păstrarea, restaurarea de monumente istorice. 

A urmat academicianul Ioan-Aurel Pop, rectorul Universităţii Babeş-Bolyai din 
Cluj, care a susţinut comunicarea: Alexandru lapedatu, istoric şi universitar clujean. A 
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